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اعداد: خلود عبد الوهاب
 كان هدف الدراسة معرفة العلاقة بين التوجه التنافسي (السلبي والايجابي) والانجاز في دوري كرة السلة الممتاز في العراق. استخدم استبيان محمد حسن علاوي المعرب عن دورثي هاريس Harris (1984), الذي يتحوي على 20 فقرة, 10 للتوجة السلبي و10 للتوجة الايجابي, شارك في الدراسة 100 لاعب من لاعبي الدوري الممتاز بكرة السلة في العراق للوسم2009-2010.

من استنتاجات البحث: التوجه التنافسي السلبي هو التوجه السائد في  الدوري, وانخفاض التوجه التنافسي الايجابي.

وقد اوصت الباحثة: حث المدربين على أعطاء جرعات نفسية من التوجه نحو التنافس الايجابي للاعبي كرة السلة المشاركين في الدوري, ازالة القلق لدى اللاعبين من مباريات الدوري بكرة السلة.

ABSTRACT
The Relationship between Competitive –Oriented and Basketball Tournament Achievement in Iraq 

Submitted by: Khlood Abdul Wahab 

 The objective of the study was to determine the relationship between competitive orientation (negative and positive) and achievement in the Premier Basketball League in Iraq, In this study the researcher used the questionnaire  of Mohammad Hassan Allawi expressed form Dorothy Harris (1984), which contains 20 items, 10 for  negative competitive orientation and 10 for orientation,  the sample  was 100 players, who participates in the study from basketball league in Iraq, season 2009-2010. 
The research findings are: the competitive orientation was negative trend in the league, and positive competitive orientation was low. 
The researcher recommended: encouraging coaches to deliver psychological doses of positive orientation towards competition for basketball players, who participating in the league, remove the anxiety from basketball league matches players.
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